
اقتصادی

یک منبع آگاه در گفت وگو با کیهان:

پیشرفت پالایشگاه ستاره خلیج فارس در دولت قبل 
66 درصد بود نه 40 درصد

وزیر اقتصاد سهام بخرد تا زیان سنگین مردم در بورس را درک کند
یک کارشناس بازار سرمایه:

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
دو شنبه ۱۱ اردیبهشت ۱۳۹۶
۴ شعبان۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۱۱

یک استاد اقتصاد با انتقاد از 
اقتصاد  زمینه  در  دولت  عملکرد 
مقاومتی گفت: اگر سیستم بانکی 
تســهیلات  درصد  امروزه90  ما 
را فقط به حــدود یک درصد از 
می دهد،  تســهیلات گیرندگان 
سیستم  این  ساختار  باید  دولت 
تبعیض آمیــز را نابــود کند، نه 
اقتصاد  راستای  در  بگوید  اینکه 
را  بانکی  تســهیلات  مقاومتی 

افزایش داده ایم! 
محمــد نعمتــی در گفت وگو با 
تسنیم اظهار داشــت: عدم شناخت 
صحیح مبانی اقتصاد مقاومتی توسط 
دولت، باعث شده که هر سال حدود 

600 میلیارد دلار به اقتصاد کشــور 
تزریق بشود ولی با کمال ناباوری رشد 

اقتصاد منفی باشد. 
وی افــزود: اکنون دولت با تغییر 
مفهوم اقتصــاد مقاومتی به آن ظلم 
می کند و با گزارش فعالیت های روزمره 
و عادی خود که به نوعی همه دولت ها 
موظف به انجام آن بوده اند در حقیقت 
سعی دارد مفهوم اقتصاد مقاومتی را 

وارونه و غلط نشان دهد.
این استاد دانشگاه امام صادق)ع( 
با اشــاره به اینکه اقتصــاد مقاومتی 
دقیقا برابر با شکستن ساختار خراب 
سیستم اقتصادی امروز ماست، ادامه 
داد: مثلا اگر واقعا قصد عمل به اقتصاد 

مقاومتی را داریم، باید ساختار سیستم 
بانکداری که یکی از مهم ترین عوامل 
فساد و ظلم و بدبختی در کشور هست 

را تغییر دهیم. 
نعمتی اضافه کرد: اگر سیســتم 
بانکی ما امروزه فقــط به 50 درصد 
اقشار جامعه تسهیلات اعطا می کند 
و 90 درصــد همین تســهیلات هم 
فقــط به حدود یک درصــد افراد آن 
50 درصد اختصاص دارد، دولت باید 
وارد عمل شود و ساختار این سیستم 
تبعیض آمیــز را نابود کند، و نه اینکه 
بگوید در راســتای اقتصاد مقاومتی 
تســهیلات بانکی را افزایش داده ایم. 
چون در دولت هــای قبل و حتی در 

بانکی  دوران پهلوی هم تســهیلات 
داده می شده است.

وی بــا بیان اینکه  دولت در ارائه 
گــزارش عملکــرد خــود در اقتصاد 
مقاومتی مثلا نباید بیان کند که »در 
فلان منطقه پــرورش نژاد خاصی از 
بــز را افزایش داده ایــم!«، بیان کرد: 
افزایش تولید شــیر و ماست و دام بد 
نیســت ولی دولت وظیفه دارد نظام 
توزیع بخش کشاورزی و دامپروری را 
اصــلاح کند و اختلاف فاحش قیمت 
محصول کشاورزی زمانی که از زمین 
برداشت می شود و تا موقعی که بدست 
مصرف کننده می رسد باید اصلاح شود 
و دست دلالان کوتاه شود. این معنای 

واقعی تحقق اقتصاد مقاومتی است.
اقتصــاددان دربــاره برخی  این 
از اقدامــات مفید دولــت قبل گفت: 
هدفمندســازی به عنوان یک اصلاح 
بزرگ در اقتصاد کشــور بــود و یا با 
طرح مســکن مهر بــرای میلیون ها 
ایرانی خانه ساخته شد و یا پول نفت به 
سفره جمعیت انبوهی از مستضعفین 
بازگردانده شد. همین اصلاحات باعث 
شد که عده زیادی با آقای احمدی نژاد 
دشمن شوند و او را تخریب کنند. چون 
این اصلاحــات باعث به خطر افتادن 

منافع عده زیادی می شد.
نعمتی در پاســخ به این ســوال 
که چرا گزارش دولت درباره عملکرد 

خودش در اقتصاد مقاومتی در ابتدا به 
صورت »محرمانه« بوده است؟ پاسخ 
داد: چون فی الواقع دولت در این باره 
حرفی برای گفتن ندارد و علنی کردن 
آن مایه ننگ و آبروریزی خودش است 
بنابراین آن را به صورت محرمانه بیان 

داشته است. 
وی در خصوص روش پیاده سازی 
اقتصــاد مقاومتی بــرای علاج وضع 
اقتصاد، بیان کرد: سیاست های بیست 
و چهارگانه اقتصاد مقاومتی ابلاغی از 
سوی رهبری، دقیقا به بیان معضلات 
و نقاط ضعف اساسی اقتصاد کشورمان 
پرداخته است و برای تک تک آنها راه 

حل ارائه داده است. 

استاد اقتصاد دانشگاه امام صادق)ع(:

سیستم بانکی 90 درصد تسهیلات را به یک درصد افراد می دهد

یک کارشناس بازار سرمایه 
گفت: به وزیر اقتصاد و دارایی 
به عنوان رئیس شورای بورس 
پیشــنهاد می کنم تا دست کم 
به میزان یک ماه با حقوق خود 
دادوستد ســهام در بورس و 
فرابورس داشته باشند تا متوجه 
شوند 30 درصد زیان در سه روز 
چه طعم تلخی می تواند برایشان 

داشته باشد.
علیرضــا باغانی در گفت وگو با 
تسنیم اظهار داشت: صحبت هایی 
مبنی بر دخالــت دولت در بورس 
در آســتانه انتخابات و نیز جولان 

سفته بازی در بازار پایه هم از جمله 
موضوعاتی است که موجب شده تا 
متولیان بــازار، اقدام به دخالت در 

معاملات بورس کنند.
تامیــن هزینه های  افزود:  وی 
انتخاباتی از راه بورس البته با فرض 
این موضوع، از سوی دولت صورت 
نمی گیرد و به نظر می رسد در این 
رابطه برخی اشــخاص حقیقی که 
صاحب منابع هســتند و به راحتی 
می توانند سهام کوچک را دستخوش 
نوســان کنند، با سرمایه گذاری در 
بورس بــه کاندیداهای مورد علاقه 

خود کمک می کنند.

این کارشــناس بازار ســرمایه 
ادامه داد: با وجود همه این حواشی، 
تصمیم گیری هایی نیز در بازار سهام 
انجام می شود که جای تامل زیادی 
دارد و به خودی خود ریسک های 
سیســتماتیک بازار سرمایه را بالا 
برده است.باغانی با اشاره به این که 
یکی از دلایل رونق این روزهای بازار 
سهام، دسته بندی خوبی بود که در 
زمستان سال گذشته در خصوص 
سهام حاضر در بازار پایه انجام شد، 
گفت: بازار پایه فرابورس به دنبال 
الزامات قانون برنامه پنجم توسعه 
ایجاد شــد و قانــون برنامه پنجم 

تکلیف کرده بود که معامله ســهام 
شرکت های سهامی عام فقط در بازار 
سرمایه باید انجام شود، حال آن که 
بسیاری از این شرکت های سهامی 
عام شــرایط لازم برای پذیرش در 

بورس و فرابورس را نداشتند.
وی افزود: متاسفانه در یک طول 
یک دهه گذشته بازار سهام شاهد 
مداخلاتی از سوی ناظران و مجریان 
و نیــز اقداماتی بــوده که موجب 
جا به جا شدن میلیاردها تومان پول 
و زیان ســنگین عده زیادی شده 
است.این کارشــناس بازار سرمایه 
یادآور شد: اقداماتی همچون اعمال 

محدودیت فروش سهام در زمستان 
92، حذف ناگهانی معاملات گروهی 
و... در سال های گذشته شوک های 
مقطعی به بازار وارد کرده اســت و 
واقعا مشخص نیست آیا مسئولان 
امر نمی دانند هر تصمیمی در بازار 
ســهام میلیاردها تومان نقدینگی 
را جا به جــا می کند و موجب زیان 

عده ای از مردم می شود یا نه؟
باغانــی در پایــان اضافه کرد: 
به وزیــر اقتصاد و دارایی به عنوان 
رئیس شــورای بورس پیشــنهاد 
می کنم محدودیت خرید و فروش 
سهام برای مدیران اجرایی و نظارتی 

بازار ســهام را بردارد تا آنها بتوانند 
دست کم به میزان یک ماه با حقوق 
خود دادوستد ســهام در بورس و 
فرابورس داشــته باشند تا متوجه 
شــوند 30 درصد زیان در سه روز 
آن هم فقط به خاطر اطلاعیه ای که 
خودشان زیر آن را امضا زده اند، چه 
طعم تلخی می تواند برایشان داشته 
باشد. به علاوه این که در این شرایط 
شاید در زمان تصمیم گیری به فکر 
سرمایه مردمی هم باشند که پس 
از چهار سال زیان پی در پی به امید 
جبران زیان های گذشته باز هم در 

بورس ما فعال شده اند.

معــاون برنامه ریزی و امور 
بین الملل گمــرک تاکید کرد 
کارت های بازرگانی یکبار مصرف 
گمرک  مهم  مشکل  همچنان 

است.
علــی بعیدی دیــروز در یک 
نشست خبری و در پاسخ به سوال 
خبرنگار اقتصادی کیهان مبنی بر 
سوءاستفاده از کارت های بازرگانی 
یکبار مصرف گفــت: این کارت ها 
همچنان یکی از مشــکلاتی است 
که ما هم بــه عنوان گمرک با آن 
دست به گریبان هستیم و راه حلش 
هم افزایــش ارتباط الکترونیکی با 

تمام سازمان ها و نهادهای دولتی 
و خصوصی است.

وی با اشــاره به اینکه افزایش 
ارتباطات الکترونیکی با سازمان ها 
در راستای شفاف سازی اطلاعات و 
حل مشکل مهم کارت های بازرگانی 
ضروری اســت افزود: البته علاوه 
نیاز به  الکترونیکی  ارتباطــات  بر 
یکسری سیاست گذاری های کلان 
هم داریم که باید مراجع ذیربط به 

آن بپردازند.
بعیدی درعین حال تصریح کرد 
که کارت های بازرگانی جزو موارد 
مهمی اســت که باید به آن توجه 

جدی شود.
در  همچنین  گمــرک  معاون 
پاسخ به ســوال دیگر خبرنگار ما 
مبنی براینکــه بالاخره چه زمانی 
تمام گمرکات کشور به دستگاه های 
پیشرفته کنترلی مجهز می شوند؟ 
گفــت: اولویت ســال 96 گمرک 
بوده  بحث دســتگاه های کنترلی 
و تعــدادی از این دســتگاه ها هم 
از بیرون خریداری شــده و برخی 
نیــز از داخل تأمین می شــود. به 
نظرمی رسد تا پایان سال این بحث 

تکمیل خواهد شد.
وی در بخشــی از این نشست 

خبری هم به موضوع توسعه تبادل 
داده با ســایر کشورها اشاره کرد و 
گفت: توسعه سیستم های اطلاعاتی 
گمرک از سه فاز و از نیمه دوم سال 
92 شروع شــد که تمام رویه های 
گمرکی شــامل صادرات، ترانزیت 
و واردات را پوشــش می دهــد که 
تحت عنوان سامانه جامع گمرکی 

فعال است. 
وی با اشاره به دروازه مشترک 
ایران با کشــورهای طرف معامله 
به عنوان سومین فاز سیستم های 
یادآور شــد:  اطلاعاتــی گمرک، 
باید شــرایط به گونه ای باشد که 

اطلاعات مبنای گمرکی به صورت 
مســتقیم و الکترونیکی از کشور 
صادرکننده کالا و توسط سازمان 
رسمی دریافت شود. در این شرایط 
می تــوان گفت بــه اطلاعات قابل 
اعتماد دست یافته ایم و این موضوع 
بــرای کالاهای صادراتــی ما نیز 
مصــداق خواهد داشــت. به گفته 
این مقــام گمرکی، در حال حاضر 
شرکت های ارائه دهنده گواهی مبدأ 
و یا اتاق های بازرگانی کشورها به 
صورت مستقیم و الکترونیکی این 
اطلاعات را ارائه می دهند که پس 
از تطبیق این اطلاعات می توان از 

نتایج آن اطمینان حاصل کرد.
بعیدی با بیــان اینکه در حال 
باگمــرکات  داده  حاضرتبــادل 
کشورهایی همچون روسیه ،ترکیه، 
ارمنستان، آذربایجان و افغانستان 
انجام می شــود افــزود: بر همین 
اســاس در قالب کریدور سبز و در 
راستای همکاری های گمرکی میان 
ایران و روســیه شرکت های فعال 
در زمینه صادرات دوکشور به هم 
معرفی شــده اند تا تسهیلات ویژه 
گمرکی برای آنهــا در نظر گرفته 
شود و آنها عبور آسانی از گمرکات 

داشته باشند.

معاون گمرک در پاسخ به سوال کیهان:

کارت های بازرگانی یکبار مصرف همچنان مشکل مهم گمرک است

قیمت بازارنوع سکه
1/222/000سکه تمام طرح جدید
1/183/000سکه تمام طرح قدیم

674/000نیم سکه
380/000ربع سکه

258/000گرمی
117/641هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3776دلار
4170یورو
4885پوند

1058لیر ترکیه
1038درهم امارات

معاون وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه صادرات دام متوقف 
شــده است، جزئیات تنظیم بازار ماه رمضان مرغ و گوشت قرمز 

را اعلام کرد. 
به گزارش مهر، حسن رکنی در حاشیه سمینار »مدیریت جوجه کشی؛ 
راه حل های جامع« در جمع خبرنگاران در پاسخ به این پرسش مبنی بر 
برنامه های وزارت جهاد کشاورزی در آستانه ماه مبارک رمضان برای تنظیم 
بازار مرغ و گوشــت قرمز اظهار داشت: پیش بینی می شود در ماه مبارک 
رمضان امسال تمام نیاز بازار به مرغ توسط عرضه گوشت گرم پوشش داده 
شود. اگر جایی نیاز باشد از محل ذخایر دولتی مرغ وارد بازار خواهد شد.

وی اضافه کرد: در همین راستا حدود 36 تا 37 هزار تن ذخیره مرغ 
منجمد شرکت پشتیبانی امور دام است.

معاون امور دام وزارت جهاد کشاورزی با بیان اینکه تأمین گوشت نیز 
از دو طریق گوشــت منجمد و گوشــت گرم انجام می شود، افزود: حدود 
15 هزار تن گوشت منجمد بخش خصوصی در حال حاضر در بازار وجود 
دارد، ضمن اینکه شــرکت پشــتبیانی امور دام نیز نزدیک به 3 هزار تن 

گوشت منجمد آماده عرضه به بازار دارد.
رکنی تصریح کرد: علاوه بر این گوشــت گرم نیز به طور مســتمر و 

روزانه به بازار عرضه می شود.
معاون وزیر جهاد کشاورزی در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر این که 
عده ای معتقدند از سر گرفتن صادرات موجب افزایش قیمت گوشت شده 
است، اظهار داشت: خیر، چنین چیزی صحت ندارد. اولاً که بنده اعتقادی 
ندارم صادرات باید قطع شود و کوچکترین آسیبی که پیش می آید باید 
منجر به این شــود که صادرات متوقف شود، ضمن اینکه در حال حاضر 

مدتی است که ما صادرات رسمی نداریم.
وی همچنین در پاسخ به پرسش دیگری درباره جزئیات اختصاص یارانه 
200 میلیارد تومانی برای صادرات لبنیات گفت: از 200 میلیارد تومانی 
که قرار بود سال گذشته برای صادرات لبنیات اختصاص پیدا کند اخیراً 
در فاز اول 20 میلیارد تومان اختصاص پیدا کرده که قرار است به زودی 
در نشست مشترک معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد با صادرکنندگان 
محصولات لبنی به تناسب صادراتی که کارخانجات داشته اند، این مبلغ 

در اختیار آنان قرار بگیرد.

جزئیات تنظیم بازار گوشت قرمز
 و مرغ ماه رمضان اعلام شد

دبیر سندیکای آلومینیوم گفت: سال گذشته 14 تشکل صنعتی 
در نامه ای به رئیس جمهور خواستار جلوگیری از خام فروشی مواد 

اولیه آلومینیوم شدند اما تاکنون پاسخی داده نشده است.
آریا صادق نیت حقیقی در گفت وگو با خبرگزاری فارس با اشاره به اینکه 
برخی مواد اولیه مورد نیاز صنایع داخلی با قیمت پایین صادر می شــود، 
اظهار داشت: برای حل این مشکل، سال گذشته 14 تشکل صنعتی نامه ای 
به رئیس جمهور نوشتند و خواستار جلوگیری از خام فروشی این مواد شدند.

وی با بیان اینکه تاکنون پاســخی به این درخواست صنعتگران داده 
نشده است، افزود: در وزارت صنعت نیز جلسه ای در این مورد برگزار نشد 

و مشکل تولیدکنندگان همچنان برقرار است.
دبیر ســندیکای آلومینیوم تصریح کرد: در نامــه به رئیس جمهور، 
پیشــنهاداتی برای رفع معافیت مالیاتی صادرات مواد خام، وضع عوارض 
برای صادرات برخی مواد اولیه و همچنین اصلاح نرخ های فروش این مواد 
به منظور جلوگیری از صادرات ارزان مواد خام و گران فروشــی به صنایع 

داخلی ارائه شد که تاکنون به نتیجه ای نرسیده است.
حقیقی با اشاره به اینکه خام فروشی مواد اولیه بیشتر در مورد فولاد، 
آلومینیوم، روی و مس صورت می گیرد، گفت: درخواست ما از رئیس جمهور 
این بود که صنایع داخلی در اولویت دریافت مواد اولیه قرار گیرند و این مواد 
با نرخی هم اندازه قیمت های صادراتی و یا پایین تر از آن به تولیدکنندگان 

کشور عرضه شود.
وی با بیان اینکه در حال حاضر قیمت صادراتی مواد خام پایین تر از 
نرخ فروش آن به صنایع داخلی است، گفت: هر کیلو آلومینیوم با قیمتی 
حدود 1980 تومان صادر می شــود در حالی که قیمت عرضه این ماده 
اولیه به صنایع داخلی حدود 2080 تومان است و به این ترتیب هر کیلو 
آلومینیــوم صادراتی تقریباً 300 تومــان ارزان تر از نرخ عرضه به صنایع 
داخلی، به خارجی ها فروخته می شــود.حقیقی ادامــه داد: وزیر صنعت 
دستوری مبنی بر در اولویت قرار گرفتن صنایع داخلی برای دریافت مواد 
اولیه صادر کرده و خواســته که این مواد ارزان تر از قیمت های صادراتی 

به تولیدکنندگان داخلی عرضه شود، اما این مسئله اجرایی نشده است.

دبیر انجمــن تولیدکنندگان لوازم خانگــی ایران گفت: در 
سال های گذشته شاهد بوده ایم، بعضی از صنوف به دلیل هجوم 
کالای خارجی محو شدند که این مسئله در برهه ای برای صنعت 

کفش اتفاق افتاد. 
به گزارش تسنیم، آرمان خالقی ورود کالا از خارج از مرز به داخل را 
تابع ضوابطی دانست و عنوان داشت: به طور طبیعی باید برای حضور کالا 
در ایران سختگیری هایی وجود داشته باشد و حتی با نرخ تعرفه ای که برای 
ورود تعریف می شود ممکن است این کالا به سمت قاچاق سوق داده شود.

وی افزود: برخی کشــورها قصد دامپینــگ دارند یعنی می خواهند 
بازار شــکنی کنند و با وارد کردن کالای ارزان تر، رقیب بازار ایران شوند. 
البتــه دامپینگ برای رقابت بین رقبای خارجی در بازار ایران نیز ممکن 

است رخ دهد تا انحصار کالای رقیب را بشکند.
عضو هیئت مدیره خانه صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه قاچاق 
ســود بالایی دارد، گفت: کالای قاچاق از بازرسی های معمول و استاندارد 
رد می شــود و به همین جهت از نظر کیفیت و سلامتی مورد تائید قرار 
نمی گیرند. بنابراین نخســتین مسئله این است که کالای قاچاق احتمالا 

فاقد کیفیت و گارانتی و خدمات پس از فروش است.
خالقــی اضافه کرد: با ورود کالای قاچاق بــازار و عرصه را بر کالای 
داخلی تنگ می کنیم و در حقیقت هم بازار را از دست می دهیم و برخی 
از واحدهای تولیدی به سمت ورشکستگی می روند. در سال های گذشته 
شاهد بوده ایم، بعضی از صنوف به دلیل هجوم کالای خارجی محو شدند 

که این مسئله در برهه ای برای صنعت کفش اتفاق افتاد.
در ادامه ســید رضا نورانی، رئیس اتحادیه واردات و صادرات با بیان 
اینکه ارز باید تک نرخی شود، اظهار داشت: با تک نرخی نکردن ارز، فقط 
به ایجاد رانت کمک می کنیم. چرا باید دو نوع واردات بر اساس نرخ دولتی 

و نرخ آزاد داشته باشیم؟ همه اینها مصیبت برای کشور است.

دبیر انجمن تولیدکنندگان لوازم خانگی ایران:

قاچاق گسترده کالا برخی صنوف را 
در کشور از بین برده است

کارخانه کاشــی نیلو با 40 سال ســابقه تولید و کسب عنوان 
صادرکننده نمونه تعطیل شد.

عضو انجمن کاشــی و ســرامیک درگفت وگو با نســیم آنلاین، گفت: 
تعطیلی این کارخانه که گفته می شــود در اثر مشــکلات اقتصادی کشور 
می باشد، موجب شده تا 800 نفر از کارگران این کارخانه به جمع بیکاران 

کشور بپیوندند.
وی گفته اســت که شرایط اصلا شرایط خوبی نیست بر فرض که این 
کارخانجات تعطیل هم نشده بودند و به تولید ادامه می دادند، جایی برای 
عرضه و فروش محصولات خود نداشــتند زیرا بازار مسکن در رکود به سر 
می برد و تولید صنعت ما هم شرایطش برگرفته و متأثر از بازار مسکن است.

لازم به ذکر اســت که شــرکت کاشی نیلو در ســال 1356 به عنوان 
اولین تولیدکننده کاشی کف در نزدیکی شهر اصفهان تاسیس و با ظرفیت 
یک میلیون متر مربع در سال به بهره برداری رسید. اما به گفته عضو انجمن 

کاشی و سرامیک این مجموعه تولیدی سال گذشته تعطیل شده است.
نصف ظرفیت تولید صنعت کاشی و سرامیک تعطیل است

رئیس انجمن تولیدکنندگان کاشــی و ســرامیک با اشــاره به اینکه
 100 میلیون مترمربع کاشی در انبار کارخانجات است، گفت: صنعت کاشی 

و سرامیک کشور با کمتر از 50 درصد ظرفیت خود کار می کند.
بهنام عزیززاده در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم با اشاره به اینکه امسال 
هزینه های تولید رشد 10 تا 15 درصدی را داشته است، اظهار داشت: این 
افزایش هزینه ها در حالی اســت که هنوز بازار خرید و فروش مسکن راکد 
بوده و امکان افزایش قیمت در کاشــی و سرامیک با توجه به کشش بازار 
وجود ندارد.وی با بیان اینکه در حال حاضر تولیدکنندگان کاشی و سرامیک 
کشور با کمتر از 50 درصد ظرفیت فعالیت می کنند افزود: تولیدکنندگان 
برای مدیریت فروش و کاهش هزینه های خود در سال گذشته حجم تولید را 
کاهش داده و تمرکز خود را بر فروش محصولاتی که در انبارها دپو بوده قرار 
دادند.رئیس انجمن تولیدکنندگان کاشی و سرامیک اضافه کرد: هم اکنون 
بالای 100 میلیون متر مربع کاشــی و ســرامیک در انبار تولیدکنندگان 
قرار دارد که این میزان با اضافه شــدن تولیدات رقم بالایی است و امکان 
فروش آنها در سطح بازار راکد وجود ندارد.عزیززاده با بیان اینکه قرار بود 
براســاس قانون رفع موانع تولید تدابیری برای بدهی ارزی تولیدکنندگان 
به سیســتم بانکی انجام شود، اظهار داشت: متأسفانه علی رغم اینکه گفته 
شــد بازپرداخت بدهی های ارزی مطابق نرخ گشایش تسهیلات باشد، اما 
این موضوع همچنان اجرایی نشده و باعث شده تا بدهی تولیدکنندگان به 

چندین برابر تبدیل شود.

ایرباس جدید همــا، با پایان یافتن بهره برداری های تبلیغاتی، از 
برنامه پروازهای داخلی حذف و از این به بعد در مســیر پروازهای 

خارجی به کار گرفته خواهد شد.
عضو هیئت مدیره شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( در گفت وگو 
با مهر درباره نخستین پرواز سیکل خارجی اولین ایرباس 330 تازه وارد هما 
اظهــار کرد: ایرباس 330 هما که پــس از برجام به عنوان اولین خرید ایران 
ایر وارد ناوگان هواپیمایی جمهوری اســلامی )هما( شد، دیشب وارد فرودگاه 

امام خمینی )ره( شد.
کوروش فتاحی، با بیان اینکه رجیسترنامبر )شماره ثبت( این هواپیما رومئو 
و ژولیت )RJ( است، اظهار کرد: این هواپیما نخستین پرواز خود را بامداد امروز 

به مقصد سوئد انجام خواهد داد.
معاون امور فرودگاهی شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( ادامه داد: 
این هواپیما در طول هفته جاری 5 پرواز از فرودگاه امام به مقصد کشورهای 
اســکاندیناوی انجام خواهــد داد و آخرین آن نیز پرواز روز آخر هفته جاری 

)جمعه( به مقصد فرانسه خواهد بود.
وی در پاســخ به پرسشــی در خصوص احتمال بازگشت این هواپیما به 
ســیکل پروازی داخلی تصریح کرد: معمــولا هواپیماهایی که برای مقاصد 
بلندمدت و بین المللی به کار گرفته می شوند، به پروازهای داخلی برنمی گردند؛ 
چون استفاده از هواپیماهای دوربرد در مسیرهای لوکال و منطقه ای مقرون 

به صرفه نیست.
گفتنی اســت حسن روحانی، دی ماه سال گذشته در یک نشست خبری 
خطاب به منتقدان خریدهای گران قیمت دولت یازدهم که مورد استفاده عده 
محدودی از افراد است، گفته بود: »برخی با نشستن مردم در هواپیمای نو و 
رونق صنعت گردشــگری مشکل دارند، شما می توانید سوار هواپیمای کهنه 
شــوید.« با این حال گویا زمان کوتاه استفاده »عموم مردم« از هواپیمای نو 
پســابرجامی خیلی زود به سر آمد و ایرباس جدید حالا باید برای جابجایی 
جماعتــی محدود و خاص انجام وظیفه کنــد.از همان موقع که دولت مانور 
تبلیغاتی خود را برای خرید هواپیماهای پهن پیکر گرانقیمت آغاز نمود، گفته 
می شد که تنها عده ای محدود توانایی استفاده از این امکانات هوایی را خواهند 
داشت اما مسئولان دولت از جمله شخص رئیس جمهور با موضع گیری از این 
اظهارات، گفتند که منتقدان از اینکه مردم ســوار هواپیمای نو شوند مشکل 
دارند! اما حالا زودتر از آنچه تصور می شــد پرده هــا کنار رفت و خریدهای 
گرانقیمت دولت یازدهم نه برای اســتفاده مردم عادی در ســفرهای داخلی 
برای خدمت به افراد مورد نظرشان گسیل شدند و مردم باید تا اطلاع ثانوی 

با بوی کهنگی همان هواپیماهای قدیمی سفر کنند!
نخستین هواپیمای ایرباس 330 هما که از سوی دولت یازدهم و وزارت 
راه و شهرسازی به عنوان نماد کارآمدی برجام معرفی می شود، در تاریخ 23 
دی ماه ســال گذشــته وارد فرودگاه مهرآباد شد و از آن تاریخ تا به امروز در 
پروازهای داخلی مورد استفاده قرار گرفت. ضمن اینکه به گفته کارشناسان 

صنعت هوانوردی، درآمد ایرلاین ها عمدتا از محل پروازهای خارجی است.

حدود 1/5 ســال از انتشار 
خبر مربوط به طرح رجیستری 
موبایل می گذرد اما با فرا رسیدن 
ماه های پایانی دولت هنوز این 

طرح بلاتکلیف است. 
به گزارش خبرگزاری فارس، از 
روزی که موضوع اجرای رجیستری 
گوشــی موبایل بار دیگر در کشور 
این بار توسط دولت یازدهم مطرح 
شــد تا امروز که 4 مــاه به پایان 
دولت حسن روحانی مانده، 3 سال 

می گذرد.
هــدف از این طــرح مبارزه با 

قاچاق گوشی تلفن همراه است و 
قرار است با ثبت شماره سریال های 
گوشی های تلفن همراه که با واردات 
ارائه خدمات  قانونی وارد شده اند، 
مخابراتی تنها به این گوشی ها ارائه 
شــود.مروری در اخبار برای پیدا 
کردن سرنخ مبدا تصمیم مهم ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، نشــان 
می دهد نخســتین بار پس از سال 
85 وزیر ارتباطات در مرداد ماه 93، 
گوشی  رجیستری  قدیمی  پرونده 
موبایل را از بین بایگانی طرح های 
خاک گرفته بیرون کشــیده و بار 

دیگر بر ســر زبان هــا انداخت که 
ســپس رسما در شــهریور 94 از 
سوی ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز اعلام شــد.واعظی در آن 
زمان گفته بود: »کمیسیون تنظیم 
مقررات ارتباطات در حال بررسی 
برای ســاماندهی گوشــی های در 
دســت مردم و به ویژه گوشی های 
قاچاق است.« اظهارنظری که بعدا 
در خــود وزارت ارتباطات با اما و 

اگرهایی روبه رو شد.
پس از تعویــق در اجرای این 
وعده، نهایتــاً در اوایل تیرماه 95 

بــا ورود اســحاق جهانگیــری به 
موضوع، اجرای رجیســتری رنگ 
و بوی تــازه ای یافت و معاون اول 
رئیس جمهور در صد و یازدهمین 
جلسه اعضای اصلی ستاد مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز مقرر کرد تا اجرای 
طرح رجیســتری از اول مردادماه 

کلید بخورد.
علی رغــم تأکید معاون اول در 
خصوص اجرای طرح، حدود 1/5 
سال پس از انتشــار اخبار مربوط 
به طــرح، وزیر ارتباطات به عنوان 
مجری طرح، نبود آمادگی فنی را 

علت عدم اجرای طرح اعلام کرد.
مروری بر مهم ترین رویدادهای 
مربوط به طــرح ثبت تلفن همراه 
نشــان از وعده و خلف وعده های 
مکرر مسئولان متعدد در این ماجرا 
دارد، وعده هایی که 4 ماه مانده به 
پایان دولت هنوز بلاتکلیف هستند.

روند یک ســال و نیمه نشان 
تاریخ های  بارهــا  بارها و  می دهد 
متفاوتی توسط مسئولان مربوطه 
طــرح برای شــروع طــرح ملی 
ذکــر شــده اســت.اکنون از یک 
ســو مســئولان وزارت ارتباطات 

و ســازمان تنظیــم و مقــررات و 
ارتباطات رادیویــی، عدم آمادگی 
فنی و مشکلات زیرساختی دلیل 
اصلی تعویق اجــرای طرح اعلام 
می کنند و از سوی دیگر مسئولان 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا از کُندی 
پیشرفت این طرح از ناحیه وزارت 
ارتباطات، گلایه دارند. در این بین 
مرجعی برای راســتایی آزمایی به 
منظور به ثمر رسیدن این طرح با 
اهمیت نیست تا تکلیف اصلی ترین 
پــروژه مقابله با بخــش مهمی از 

قاچاق روشن شود.

تشدید بیکاری و رکود بنگاه های بزرگ اقتصادی
 در 1460 روز اخیر

کارخانه صادرکننده نمونه
 با 40 سال سابقه تعطیل شد

دبیر سندیکای آلومینیوم:

رئیس جمهور به درخواست جلوگیری
از خام فروشی آلومینیوم پاسخ نداد

با پایان یافتن بهره برداری های تبلیغاتی

ایرباس برجامی از برنامه 
پروازهای داخلی حذف شد

خلف وعده 1/5 ساله دولت در اجرای طرح رجیستری موبایل

سرویس اقتصادی-
یک منبــع آگاه در گفتگو با 
کیهان تصریح کرد: تا پایان مرداد 
پالایشگاه  کلی  پیشــرفت   92
ستاره خلیج فارس اعم از طراحی، 
ســاخت و تأمین کالا 66 درصد 

بوده است.
همیــن چند روز پیــش بود که 
رئیس جمهــور در برنامه انتخاباتی 
خود در رادیو به نهادهای انقلابی که 
کشور را در شرایط سخت تحریم یاری 
کردند، حمله ور شد و گفت: »نمی شود 
یک بنگاه اقتصادی پشتوانه سیاسی و 
امنیتی داشته باشد و دیگران را دعوت 
کنیم در اقتصاد حضور داشته باشند. 
رقابت باید ســالم باشد. دستگاه های 
سیاسی و امنیتی در نقاط مرزی کار 
کنند و مراکز را برای حضور مردم و 
جوانان بــاز بگذارند«. اما روحانی به 
فاصله کوتاهی از این ســخنان راهی 
بندرعباس شد تا در اقدامی عجیب 
در آستانه انتخابات، پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس را که دســتاورد تلاش 
شــبانه روزی متخصصان همین نهاد 

انقلابی بود، افتتاح کند!
رئیس دولت در مراسم افتتاح، این 
پالایشگاه که توسط قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیاء تکمیل شــده را نتیجه 
موفقیت برجام اعلام کرد)!( و گفت: 
تمامی تجهیزات اصلی این پالایشگاه 
سال ها پیش خریداری شده بود، اما 
در کشورهای مختلف توقیف بود و اگر 
برجام نبود این پالایشگاه هیچ وقت 

افتتاح نمی شد. آنها که می گویند آثار 
برجام را ندیده ایم امروز به پالایشگاه 
ستاره خلیج فارس بیایند و ببینند که 
همه تجهیزات خریداری شده نه تنها 
به ایران آمده که نصب هم شده است.
به گزارش ایسنا، روحانی با انتقاد 
از کسانی که از افتتاح پروژه ها انتقاد 
می کنند، تصریح کرد: بعضی ها فکر 
می کنند که افتتاح کردن مثل زدن 
کلید یک لامپ است. برای پروژه ها 
چندین ســال تلاش شده است. این 
پالایشــگاه از سال 86 شروع شده و 
تا ســال 92، 40 درصدش تکمیل 

شده بود.
وزیر نفت هم در رقابت با اظهارات 
عجیــب رئیس جمهور، بــا تاکید بر 
اینکه ما نیازی به افتتاح و اقدام های 
نمایشی نداریم)!(، گفت: در مرداد 92 
کارهای ساختمان، نصب تجهیزات و 
اقدامات فرایندی پالایشگاه در مراحل 
ابتدایــی 14، 13 و 10 درصدی در 
فازهای اول، دوم و سوم قرار داشت. 
ایــن میــزان پیشــرفت اجرایی در 
فازهای سه گانه  فرآیندی  واحدهای 
این پالایشگاه با احتساب مهندسی 
و خرید کالا، پیشــرفت کلی طرح را 

حدود 47 درصد قرار داده بود.
زنگنــه بــا اذعــان بــه برخی 
اختلاف افکنی هــا، اظهــار کرد: این 
موضوع را اولین بار است که می گویم، 
وقتی در ســال 92 بــه وزارت نفت 
برگشتم خیلی ها دوست داشتند میان 
وزارت نفت و قرارگاه دعوا درســت 

کنند، تحریک هم کردند، اما تاکید 
می کنم در تمام این مدت چیزی جز 

صفا و دوستی میان ما حاکم نبود.
عکس یادگاری

 با دستاورد دیگران
با این حال بررســی های کیهان 
نشــان می دهد بر خــلاف ادعاهای 
صورت گرفته، دولت یازدهم که پس 
از برجــام کارنامه خــود را خالی از 
موفقیت های چشم گیر می بیند، از هر 
اتفاقی برای دستاوردسازی استفاده 
می کند و تلاش برای بزرگ نشــان 
دادن نقش خود در افتتاح بزرگترین 
پالایشگاه جهان از حیث وسعت نیز 
در همین چارچوب قابل تحلیل است.
یک منبع آگاه در حوزه صنعت 
نفت در گفتگو با کیهان تصریح کرد: 
تــا پایان مرداد 92 پیشــرفت کلی 
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس اعم 
از طراحی، ســاخت و تأمین کالا 66 

درصد بوده است.
انرژی  حــوزه  کارشــناس  این 

بــا انتقاد از بی مهری ها نســبت به 
عملکرد متخصصــان ایرانی، تأکید 
کــرد: علی رغم ادعاهــای موجود، 
برجام اثری بر پیشــرفت این پروژه 

نداشته است.
وی افــزود: اگر برجام نبود ما از 
مراجع و منابع دیگری از جمله چین 
خریدهایمان را انجام می دادیم، کما 
اینکه قبلا و در دوره تحریم هم این 

کار انجام می شد.
به گفتــه این منبع آگاه، بعد از 
برجام قرار بود شرکت زیمنس برای 
ارسال دو دستگاه کمپرسور همکاری 
کنــد، ولی با این حال تدابیر لازم با 
پیش بینی  تحریم ها  استمرار  فرض 
شــده بود و اگــر برجام هــم اجرا 
نمی شد، روش دور زدن تحریم ها در 

نظر گرفته شده بود.
این کارشــناس صنعت نفت در 
انتقــاد به اظهــارات وزیر نفت هم 
افزود: همین آقای زنگنه بعد از روی 
کار آمدن، تا یک سال کمک به پروژه 

و انجام تعهدات قبلی وزارت نفت در 
این رابطه را عقب انداخت، در حالی 
که در دولت گذشته بسیاری از منابع 

این طرح ملی پیش بینی شده بود.
وی خاطرنشان کرد: همان طور 
کــه زنگنه اعتراف کــرده، علی رغم 
کارشکنی ها، قرارگاه به دور از حاشیه 
کار خود را انجام داد و هم اکنون هم 
با اختصاص فقط 500 میلیون دلار، 
ســایر فازهای این طرح به دســت 
متخصصان ایرانی تکمیل خواهد شد.

این کارشناس همچنین درباره 
ادعــای وزیر نفت مبنی بر عدم نیاز 
دولت به انجام کارهای نمایشی تأکید 
کرد: چند روز پیش هم وزیر نفت این 
ادعا را مطرح کرد ولی به فاصله چند 
روز و بدون هماهنگی قبلی در اقدامی 
افتتاح دستاورد متخصصان  عجیب 
ایرانی در سال های گذشته در دستور 

کار قرار گرفت. 
گفتنی است متأسفانه در آستانه 
اتفاقات عجیبی در جهت  انتخابات 
فضاســازی رســانه ای رخ می دهد. 
حقیقت این اســت که بزرگ ترین 
پروژه پالایشــگاهی جهان به لحاظ 
وسعت با نگاه بومی و مدیریت انقلابی 
خاتم الانبیاء)ص(  سازندگی  قرارگاه 

سپاه پاسداران، آماده افتتاح شد.
با افتتاح این پالایشگاه کشور به 
خودکفایی بنزین می رســد، این در 
حالی اســت که طی دولت یازدهم 
واردات بنزین به کشور 6 برابر شده 
است.احداث این پالایشگاه گرچه از 

سال 1385 و با مشارکت دو شرکت 
خارجی کلید خورد اما با تنگ شدن 
حلقه محاصره اقتصادی بر کشــور، 
شرکت های خارجی به یکباره عرصه 
ساخت این پالایشگاه را خالی کردند؛ 
از این رو در اواخر سال 89 اجرای آن 
به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( 
واگذار گردیــد و این زمانی بود که 
طبــق برنامه باید پالایشــگاه مورد 

بهره برداری قرار می گرفت.
ســرانجام مشــعل فاز نخست 
پالایشگاه ستاره خلیج  فارس در 22 
اســفندماه 1394 روشن شد و در 
مهرماه سال 95 نیز تولید در واحد 
تقطیر فاز نخســت این پالایشــگاه 

آغاز گردید.
در مجموع این طرح کلان ملی 
از یک طرف ســند اثبات توانمندی 
متخصصان داخلی و از ســوی دیگر 
نشان پیروزی جوانان این مملکت با 
تلاش و استقامت و چشم برداشتن از 
خارج از مرزهاست. مهندسان ایرانی 
نشــان دادند در سخت ترین شرایط 
تحریــم خارجــی و بی مهری های 
داخلی، با تلاش و پشتکار توانستند 
کشور را از واردات بنزین بی نیاز کنند. 
فهم این توانمندی و موفقیت قطعا 
برای کسانی که خود توانایی کافی را 
ندارند و با روحیه خودباختگی، چشم 
به بیرون از کشور دارند دشوار است 
ولی جا زدن تــلاش جوانان ایرانی 
به عناوین دیگــر حقیقت را تغییر 

نخواهد داد.

نهاد ریاست جمهوری تلویحا خبر کیهان مبنی بر افزایش بودجه 
این نهاد طی سالهای 91 تا 96 را تایید کرد.

 در پی درج گزارشــی با عنوان »انضباط مالی در دولت یازدهم از شعار 
تا واقعیــت« در روزنامه کیهان مورخ 96/1/29، نهاد ریاســت جمهوری با 
ارسال توضیحاتی که فقط به سه خط)!( از این گزارش مفصل اشاره داشت 
و با این ادعا که عنوان گزارش روزنامه افزایش ســه برابری هزینه های نهاد 
ریاست جمهوری بوده است مدعی شد: اظهارنظر در خصوص مسائل اداری و 
مالی علاوه بر نیاز به اطلاعات صحیح و مستند، مستلزم رعایت رویکردهای 

تخصصی است.
در ادامــه این توضیحــات با تایید ایــن خبر که بودجــه اصلی نهاد 
ریاست جمهوری در سال 91 معادل 59 میلیارد تومان بوده، آمده است: در 
سال 1391 علاوه بر 59 میلیارد تومان اعتبار ردیف اصلی، مبلغ 314 میلیارد 
تومان نیز از سایر ردیف ها به نهاد تخصیص داده شده، ضمن آنکه از محل 
مازاد درآمد نفتی، مبلغ 460 میلیارد تومان به نهاد تخصیص که با تشخیص 
و اعمال مدیریت مدیران عالی وقت نهاد، بین دستگاه ها و سازمان های اجرایی 
متعددی توزیع شده است و در مجموع امکان هزینه کرد و اعمال مدیریت بر 
رقمی بالغ بر 833 میلیارد تومان برای مسئولین وقت نهاد فراهم بوده است. 
این در حالی است که به منظور ساماندهی و شفاف سازی در بودجه در دولت 
تدبیر و امید، هر ساله تعدادی از ردیف های متفرقه حذف و بودجه نهاد در 

قالب ردیف های اصلی، شفاف و قابل نظارت درج گردیده است.
نهاد ریاست جمهوری سپس با اذعان به اینکه رقم بودجه مصوب این نهاد 
در قانون بودجه 1396، مبلغ 150 میلیارد تومان لحاظ گردیده مدعی شده 
است که این رقم هنوز به مرحله تخصیص و دریافتی از خزانه نرسیده است.

جوابیه نهاد ریاست جمهوری و پاسخ کیهان

در پی انتشار گزارشی با عنوان »سپاه در تولید بنزین ایران را خودکفا 
کرد« در روزنامه مورخ 96/2/4 وزارت نفت با ارسال جوابیه ای نسبت به 

انتشار گزارش مذکور اعتراض کرد.
از آنجا که متن منتشر شده، کمترین تعریضی به وزارت نفت نداشته 
است، انتشــار جوابیه مذکور، الزام قانونی ندارد. ضمن آنکه در محتوای 

ارسالی هم موضوعی در رد گزارش کیهان ملاحظه نشد.

توضیحی درباره یک جوابیه


